
Suplement mensual 646 079 023 / 648 678 819Dilluns, 20 de desembre de 2021

N
ú
m

. 
4EL 9 MOIANÈS

Dolors Vilardell, Núria Carreño i Mercè Padrisa 
són tres mestres de l’escola Josep Orriols i Roca. 
Ara alguna ja està jubilada, però totes tres hi han 
desenvolupat la major part de la seva carrera pro-

fessional i representen un col·lectiu imprescindi-
ble perquè el centre hagi arribat fins a 50 anys. EL 
9 NOU recull diversos testimonis que expliquen 
anècdotes de l’escola, des dels tallers de costura 

fins a “les casetes” on es podien quedar a viure els 
professors que venien de fora o la particularitat 
que la primera alumna registrada en sigui avui 
l’administrativa.
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L’escola Josep Orriols i Roca 
de Moià celebra 50 anys 
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El “joc de 
casualitats” que va 
portar Oriol Batlló 
fins a l’alcaldia  
de Collsuspina

Granera espera 
el projecte  
del clavegueram 
des de fa més 
de deu anys

Viatge a la masia 
d’Esplugues 
de Castellcir, 
construïda 
sota una balma  

L’associació TEA 
Moianès posarà  
en marxa un esplai 
per a infants 
amb autisme

“És un esport que es valora poc”  
Carla Ubasart, de Moià, porta el judo a les 
venes. Amb 27 anys ja acumula diversos títols 
i vol arribar a competir en uns Jocs Olímpics.

Tres dècades fent anar el pinzell
És pintora i va arribar a l’Estany per amor. 
Marina Berdalet reivindica a la contraportada 
que l’art hauria de ser una assignatura troncal.

Mestres, o quan treballar és posar-hi el cor

(Pàgines 4 i 5) (Pàgina 9)

(Pàgina 7) (Pàgina 10)

(Pàgina 6) (Pàgina 12)

(Pàgines 2 i 3)

Compta amb 400 alumnes, dues línies de P3 a 6è i hi han passat fins a tres generacions d’algunes famílies 
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Josep Orriols i 
Roca és família

Moià

Queralt Campàs

Generalment, d’entitats i ins-
titucions que compleixin 50 
anys no n’hi ha gaires arreu 
del país. Una trajectòria tan 
dilatada demostra la solidesa 
del projecte, i aquest és el 
cas de l’Escola pública Josep 
Orriols i Roca, que enguany 
celebra el 50è Aniversari. 
És l’única escola pública de 
Moià i compta amb dues líni-
es d’Educació Infantil i Pri-
mària. Són uns 400 alumnes 
i més de 30 professionals de 
l’educació, però tot i el gran 
volum de persones és un 
centre molt familiar i es res-
pira l’amor i entusiasme que 
posen en tot el que fan.

Per celebrar aquesta efe-
mèride han organitzat diver-
ses activitats. Una va ser una 
xerrada participativa que 
van fer a finals de novembre 
en què van participar pro-
fessores, exprofessores, exa-
lumnes, alumnes i famílies. 
Durant aquesta jornada, els 
infants de 4t i 3r van poder 
ser els protagonistes formu-
lant tot de preguntes que 
havien preparat prèviament 
a classe. Isabel Marcos, cap 
d’estudi, els deia per fer-los 

reflexionar: “Som aquí per-
què abans hi ha hagut moltes 
persones més.”

Una de les coses que van 
poder conèixer els alumnes 
és que l’edifici de l’escola, 
fundat l’any 1971, ha patit 
moltes ampliacions i modifi-
cacions. “Quan es va inaugu-
rar era una escola petita. El 
menjador, per exemple, era 
on hi ha ara el sorral i no hi 
cabia gaire gent”, explicava 
la Dolors, professora del 
centre. “Sempre ens ha faltat 
espai i per això aprofitàvem 
molt el pati i el porxo, hi 
posàvem molta imaginació. 
Al principi no hi havia res, ni 
biblioteca, però de seguida 
es va habilitar una petita 
aula. L’AMPA va col·laborar 
a equipar-la amb donacions 
de llibres”, afegia. Ara la 
biblioteca és un dels orgulls 
del centre. Un altre exemple 
que el centre ha comptat 
amb moltes reformes al llarg 
dels anys, el donava el Lluís: 

“Nosaltres vam començar 
l’escola amb un pati i vam 
acabar amb un altre. Molt 
als inicis, també hi havia un 
espai que eren “les casetes”, 
on els mestres que venien de 
fora la població podien que-
dar-se a viure. 

Els exalumnes i antics pro-
fessors també van recordar 
amb tendresa els “tallers”. En 
feien de cuina, de costura... 
La Glòria va ser professora 
de labors durant 29 anys i 
és qui ha cosit les disfresses 
dels actuals pastorets: “Eren 
més de 70 alumnes, i fèiem 
una hora de classe, tant nens 
com nenes”.

Durant la presentació 
també van parlar d’un dels 
moments fonamentals en la 
història del centre: quan van 
passar a ser Escola Catalana. 
“Vam haver de fer un esforç. 
Va ser dur poder arribar a 
ser-ho”, apuntava la Glòria. 
A partir de llavors van voler 
recuperar totes les tradicions 
com Sant Jordi o la Casta-
nyada. De fet, actualment, 
és un centre destacat per la 
implicació i ganes que posen 
en totes aquestes celebraci-
ons. Componen cançons per 
a cada ocasió, preparen balls, 
es creen les seves pròpies 

Quatre-cents alumnes, 30 professors i 800 famílies  
formen aquesta escola amb 50 anys d’història 

L’Escola Josep Orriols i Roca de 
Moià celebra enguany el seu 50è 
Aniversari i ha programat diver-
ses activitats de commemoració. 

A finals de novembre van prepa-
rar una xerrada participativa on 
van prendre part diverses perso-
nes vinculades al centre. 

La biblioteca és un dels orgulls de l’escola. Gràcies a la col·laboració de l’AMPA, es tracta d’un      espai acollidor, amb una zona de llibres de recerca i una de creativitat

PAULA TRULLÀ, exalumna

La Paula, preguntada pels alumnes, 
explicava que ells feien les mateixes 
assignatures que ara: Català, Castellà, 
Anglès, Matemàtiques, Naturals, Soci-
als, Educació Física i Plàstica (el que 
antigament eren els tallers). “Al final 
de curs, quan vaig marxar sentia entre 
pena i alegria. Era trist deixar enrere 
una època tan bonica en aquesta escola 
que em va fer créixer com a persona”, 
deia. 

disfresses, impliquen alum-
nes i famílies i fins i tot van 
crear els seus propis gegants 
l’any 2009, un altre dels 

moments importants dins el 
recorregut del centre.

 L’AMPA, on hi ha adheri-
des el 100% de les famílies, 

LLUÍS CASCALES, exalumne

En Lluís, que actualment es dedica al 
món del lleure i és director del casal 
d’estiu amb el col·lectiu Gatzara Lleure 
Moianès, recorda molt quan van fer els 
gegants: “Va ser una feina que va durar 
dos cursos i recordo perfectament 
quan ens van encarregar, a tots els 
alumnes, dibuixar un follet i una fada 
i també vam poder escollir els noms. Jo 
vaig ser un dels primers a ballar amb 
en Xot”.

AÏDA IBAÑEZ, exalumna i mare

L’Aida va ser alumna d’aquest centre, 
però també és filla d’una exalumna, i 
mare d’una alumna: “Vaig tenir molts 
professors que em van marcar i un 
d’ells va ser la Cristina. Per mi és una 
persona molt important”. Preguntada 
pels alumnes va explicar que, a la seva 
època, tots sortien a la mateixa hora i 
només hi havia una línia per curs. A les 
mans ensenya la seva fitxa d’inscripció 
a l’escola.

MÒNICA SENTIAS, professora

“Jo venia de l’Escola Rural de l’Estany 
i vaig aterrar aquí a 7è i 8è”, deia. La 
Mònica explicava que per ells la festa 
de carnestoltes era una celebració 
“molt bonica”. Aquell dia feien una cer-
cavila i com a alumna té un record molt 
especial d’aquella data assenyalada en 
què, anys més tard, treien a ballar el 
Xot i la Fura. També té un record espe-
cial de les celebracions de Sant Jordi i 
la Castanyada. 

Convertir-se en 
Escola Catalana 

va ser un dels 
episodis clau
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El Tió ja treu el cap
a Sant Quirze!
Divendres 17 de desembre a la Plaça de l’Ajuntament

i el Tió ja caga
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Dolors Vilardell, Núria Carreño i Mercè Padrisa, que formen o han format part de l’equip docent

Tres professores que són història viva de l’escola

Setanta-set anys d’experiència

Moià

Q.C.

La Dolors Vilardell, la Núria 
Carreño i la Mercè Padrisa 
van voler sortir juntes a la 
fotografia perquè “repre·
sentem un col·lectiu molt 
més ampli i no volem pro·
tagonisme”. Amb aquesta 
humilitat parlaven les tres 
docents del seu col·lectiu, 
importantíssim dins l’engra·
natge del centre.

Totes tres sumen un total 
de 77 anys com a mestres 
a l’Escola Josep Orriols i 
Roca. La Dolors va ser pro·
fessora durant 30 anys i està 

jubilada. La Núria també és 
docent des de fa 30 anys i es 
tracta de la persona que fa 
més que treballa a l’escola. 
I la Mercè fa 17 anys que és 
mestra i encara exerceix.

Per exemplificar com ha 
canviat la docència de fa 30 
anys a ara explicaven alguna 
anècdota. “Jo feia substitu·
cions i una de les feines que 
em tocava fer era acompa·
nyar P3, P4 i P5 fins al parc 
Francesc Viñas, on en aquell 
moment hi havia el pavelló. 
Fèiem aquesta excursioneta 
i després psicomotricitat. 
Penseu que no hi havia 
semàfors i travessar tot el 

poble amb 20 nens molt 
petits era tot un repte”, deia 
la Dolors. Tot i els canvis 
en l’alumnat, les matèries 
i els espais, hi ha una cosa 
que sempre han mantingut: 
la creença ferma que la 
millor manera de motivar i 
fer partícip els alumnes del 
seu propi aprenentatge és 
“incentivar el seu protago·
nisme dins del centre”.

A banda del moment en 
què van obtenir el segell 
d’Escola Catalana, també 
recorden molt aconseguir 
la distinció d’Escola Verda: 
“Vam començar a fer tallers 
amb material reciclat.”
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La biblioteca és un dels orgulls de l’escola. Gràcies a la col·laboració de l’AMPA, es tracta d’un      espai acollidor, amb una zona de llibres de recerca i una de creativitat

El centre compta amb dos gegants propis 

Moià El Xot i la Fura són els gegants que van crear des de la 
mateixa escola l’any 2009. Aquell any van escollir les festes 
populars com a tema i eix central del curs i en Carles Suero, 
director del centre en aquella època, va proposar a la comu·
nitat educativa la construcció d’una parella de gegants. Tots 
els agents de l’escola, tant mestres com alumnes i famílies 
es van implicar en aquell procés. L’AMPA va tenir un paper 
molt important finançant el projecte i encarregant la seva 
creació a un mestre geganter de Cardona, Toni Mujal. De 
fet, des de la mateixa l’AMPA es va impulsar la creació d’una 
colla gegantera que pogués donar suport als gegants a les 
sortides fora del centre. El vestuari va ser elaborat per la Xon 
Alcoceba, mare de l’escola i els nens i nenes de 6è també hi 
van col·laborar pintant els caps dels gegants. També compten 
amb una música i coreografia creades per mestres del centre. 
Durant l’any descansen al vestíbul de l’escola i per festa 
major i altres dates assenyalades, com el final de curs, surten 
al pati o al carrer. Són l’emblema de l’escola. 

és un dels pilars crucials de 
l’escola. No només van col·
laborar en el seu moment 
amb l’equipació de la biblio·

teca, sinó que també van ser 
qui va construir el caminet 
de pedra que ara travessa tot 
el pati de dalt a baix.

EDU GOMEZ, veí i pare

Per l’Edu, les representacions 
teatrals, que en solien fer moltes 
durant l’any, eren molt emotives: 
“Fins i tot en les que no hi par·
ticipaven els teus fills”. Ell viu 
al mateix carrer de l’escola i per 
això ha seguit de ben de prop tota 
l’evolució. “Abans el pati sempre 
estava obert i hi anàvem a jugar, 
els estius fèiem uns partidarros 
que duraven tota la tarda.”

DOLORS ARMADANS, 

administrativa

És la primera alumna registrada al 
centre i també és administrativa 
a l’escola. Està al rovell de l’ou 
de l’edifici, per on passa tot, i per 
això coneix a gairebé totes les 
persones que en formen part. La 
Dolors recorda quan els profes·
sors venien de fora de Catalunya 
i vivien a les casetes que hi havia 
adossades pels mestres. 
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Oriol Batlló (Sabadell, 1973) es va proclamar alcalde l’any 2010, quan feia només cinc anys que       vivia a Collsuspina. Ha revalidat el càrrec dos mandats més

Collsuspina

Queralt Campàs

Va arribar a Collsuspina el 
2006. Com s’acaba conver-
tint en l’alcalde? 

Va ser un joc de casuali-
tats. Havíem viscut en un 
parell de cases a Sabadell 
i vam anar a parar aquí tot 
buscant una escola rural a 
prop de Vic. Collsuspina ens 
va agradar i al portar la nena 
a l’escola ens vam conèixer 
amb altres pares. En aquell 
moment va coincidir que 
volien retallar un servei de 
l’escola i ens vam començar 
a revoltar. El Departament 
d’Ensenyament, concre-
tament, volia treure mig 
mestre i passar de tres pro-
fessors a dos i mig. Jo treba-
llava a les tardes i als matins 
m’hi podia dedicar. No era 
un líder, era un pare més 
en aquesta reivindicació. 
Un dia, el tinent d’alcalde, 
l’Eloi, em va dir que estaven 
preparant una candidatura 
per a les municipals i m’hi 
vaig afegir perquè treballa-
ven un projecte amb unes 
línies molt interessants. 
Després vam haver d’esco-
llir una persona per anar de 
número 1 i com que no sor-
tia ningú m’hi vaig posar de 
forma provisional, per sortir 
del pas. Jo no portava ni cinc 
anys al poble i, a més, porto 
pírcings, una cueta... L’estil 
és molt concret. Realment 
pensava que acabaria sortint 
algú o altre. Finalment, no 
va ser així, vam tancar llistes 
i vam començar a preparar 
tota la campanya, que va 
haver de ser molt més treba-
llada que si jo hagués sigut 
algú conegut al poble. Em 
presentava personalment, 
porta a porta, i explicava el 
nostre projecte, en el qual 
creia fermament. De fet, les 
tres línies bàsiques que vam 
plantejar aquell 2010 enca-
ra són les que mantenim: 
carrer Major, depuradora i 
teixit social. Em van passar 
un llistat de gent del poble i 
potser vaig arribar a fer una 
trentena de visites a domi-
cili. Trucava o directament 
anava a porta freda. El resul-

tat va ser que el maig del 
2011 vam guanyar les elecci-
ons contra tot pronòstic. 

Alcalde de Collsuspina 
i responsable de l’Àrea 
de Promoció Econòmica, 
Turisme i Comunicació del 
Consell Comarcal, un segon 
càrrec que també li compor-
ta ser president del Consor-
ci. Li costa combinar els dos 
barrets? 

El Consorci té la seva prò-
pia estructura i això vol dir 
moltes més reunions i més 
feina. Hi ha una executiva, la 
junta general... Evidentment, 
qui ho pateix és la família, 
perquè treus hores d’on 
sigui. Cal molta dedicació, 
però té una part molt interes-
sant, i és que com més infor-
mació tens més pots alinear 
les polítiques municipals. Si 
saps que a escala comarcal 
s’està coent una qüestió en 
l’àmbit de serveis socials, 
per exemple, ja avises la teva 
regidora per anar treballant 
en aquella direcció. Puc 
saber amb més detall el que 
està passant a les dues ban-
des i, si tenim una necessitat, 
també sabem amb qui podem 
parlar més directament. 

A Collsuspina hi governa 
amb Ara Collsuspina-AM 
(ERC). Aquesta és la seva 
tercera legislatura. Per 
què creu que ha aconseguit 
renovar la confiança dels 
electors?

És el reconeixement a la 
feina. Hem pencat molt i 
hem escoltat molt la gent, 
per poder donar suport a qui 
ens l’ha demanat. Intentem 
ajudar, estar al costat de 
tothom i col·laborar amb les 
iniciatives que ens arriben. 

Junts per Collsuspina 
compta amb tres regidors a 
l’oposició. Quina relació hi 
tenen? 

Ha anat fluctuant. Hi ha 
hagut moments d’oposició 
dura i despectiva, amb molt 
mala bava i carregant contra 
l’alcalde, però també hi ha 
moments, com ara, que la 
situació és més tranquil·la i 
entre tots intentem apaiva-
gar els ànims. S’han dit coses 
de mi molt bèsties que, a més 
a més, no són veritat. En un 
poble petit com el nostre, 
la política de confrontació i 
tensió no és necessària. Als 
plens es vivien unes situaci-
ons que no reflectien la rea-
litat i va arribar un moment 
que, motivats també per 
comentaris de persones que 
els seguien des de casa, vam 
fer aquesta mateixa reflexió 
al ple: hem d’enfrontar pro-
jectes i visions, no persones. 
A partir de llavors tots vam 
afluixar. Confrontar idees és 
una cosa, però entrar a fer 
desqualificacions personals 
va fer molt mal i no va agra-
dar a ningú. Ara, tant ells 
com nosaltres hem entès que 
el que hem de fer és discutir 
de política. 

Es tornarà a presentar el 
2023?

No ho sé. Hem d’acabar de 
valorar-ho. Si ja dèieu que 
tres legislatures són difícils, 
una quarta reelecció ho és 
encara més. Segurament hi ha 
un cert cansament de la meva 
manera de fer. En el fons, la 
forma de fer del govern és la 
mateixa per tot l’equip, però 
hi ha algunes línies on sí que 
hi poso un toc molt personal. 
Soc de deixar fer. Per exem-

ple: a la revetlla de Sant Joan, 
nosaltres organitzem un 
sopar, però no posem hores 
d’entrar ni de sortir, malgrat 
que sabem que hi haurà dife-
rents moments com l’encesa 
de la foguera o d’altres. Jo 
espero l’espontaneïtat de col-
lectiu i penso que això dona 
peu que tothom pugui parti-
cipar, però hi ha gent a qui no 
li agrada. Aquesta visió hi és, 
però també tenim una àmplia 
experiència acumulada amb 
molta feina feta darrere. De 
cara al 2022 tenim projectada 
la reforma del carrer Major i 
això serà definitiu per saber 
si la gent vol avançar cap a 
aquesta direcció.

Va participar molt activa-
ment a favor de la comarca 
durant la consulta del març 
del 2015. En aquell moment 
vostè formava part del Con-
sell d’Alcaldes i la comissió 
executiva. Hi havia dubtes 
per part de la població?

Això va ser al final de la 
primera legislatura, abans 
de les municipals del maig 
del 2015. A Osona érem dels 
pobles amb menys habi-
tants, i els problemes que 
podíem tenir quedaven molt 
llunyans i petits. Ara, en 
canvi, tenim més capacitat. 
A mi la doble nacionalitat 
Osona-Moianès m’agradava, 
però en el moment que va 
ser “o tot o res”, perquè per 
llei havien de desaparèixer 
els consorcis, tot l’equip de 
govern vam apostar forta-
ment per la comarca. Tothom 

donava per fet que es gua-
nyaria, però aquí va anar d’11 
vots. Al principi la comarca 
va començar amb mal peu 
perquè vam estar dos anys 
sense pressupost ni perso-
nal, tot i que amb moltes 
ganes. A poc a poc l’hem anat 
construint i ara penso que 
és una eina imprescindible. 
A Collsuspina, per exemple, 
abans teníem un bus al dia i 
ara en passen sis. Una altra 
dada en què sempre penso té 
a veure amb els casos d’aten-
ció a la dona. Abans de fer 
el traspàs només teníem un 
cas d’una dona i actualment 
estem per sobre dels 140 a la 
comarca.

Collsuspina té 390 habi-
tants. Com s’ha viscut i 
estan vivint la Covid-19?

Hem augmentat en 30 
habitants que van venir 
per confinar-se i ja s’han 
quedat. Nosaltres aquella 
època la vam viure de forma 
complicada, tot i una baixa 
incidència. No vam haver de 
lamentar cap defunció. Vam 
decidir, a través d’un canal 
de WhatsApp que segueixen 
180 persones del poble, 
difondre només informacions 
oficials pel que fa a consells i 
restriccions. Molta gent ens 
ha dit que aquesta sang freda 
i tranquil·litat ajudava. 

La reforma del carrer 
Major és un dels projectes 
cabdals del 2022?

De fet és un projecte que 
hem treballat a través de 
la participació ciutadana. 

“Els objectius 
són els mateixos: 

carrer Major, 
depuradora  

i teixit social” 

“Tinc una manera 
de treballar molt 

característica. 
Deixo fer al 
col·lectiu”

Oriol Batlló va arribar a 
Collsuspina buscant una escola 
rural i s’hi va quedar com a al-
calde. Actualment exerceix tam-

bé de president del Consorci del 
Moianès i conseller comarcal de 
l’Àrea de Promoció Econòmica, 
Turisme i Comunicació. 

“Cal que vingui més 
gent al poble, hem  
de créixer una mica”
Oriol Batlló, d’Ara Collsuspina (ERC), alcalde de Collsuspina

“A Collsuspina 
abans passava un 

autobús al dia. 
Ara, gràcies a la 

comarca, sis”
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Oriol Batlló (Sabadell, 1973) es va proclamar alcalde l’any 2010, quan feia només cinc anys que       vivia a Collsuspina. Ha revalidat el càrrec dos mandats més

tent i així vam poder deixar 
de banda els barracons. Ara 
ens volem adherir a aquest 
decret que facilita econò-
micament que les escoles 
rurals puguin incorporar 
la llar d’infants. Això ens 
obligarà a ampliar l’escola. 
Tenim dues propostes: o bé 
ampliar la segona planta 
o bé un volum nou dins el 
pati, i estem esperant res-
posta del Departament d’En-
senyament. Al pressupost de 
l’any vinent hi hem inclòs 
una partida pressupostària 
per tal que el dia 22 de juny 
puguin entrar els paletes i 
el 12 de setembre marxin. 
L’escola, en un poble com el 
nostre, és un punt de vida 
perquè teixeix complicitats i 
facilita la incorporació dels 
nouvinguts. És una prioritat.

Entenc que també possi-
bilita l’arrelament al terri-
tori...

Fins ara els pares de 
Collsuspina havíem de 
portar els nens a les llars 
d’infants de Moià, Tona, Vic, 
etc. Recordo el primer cap 
de setmana que la meva filla 
va venir a l’escola d’aquí. Li 
vaig preguntar on volia anar 
a passejar i em va dir que es 
volia quedar al poble. Era la 
primera vegada a la vida que 
preferia quedar-se.

Quan va arribar la fibra 
òptica al municipi?

Hi ha dues companyies 
que en distribueixen. Com-
mu són els primers que van 
venir, el 2018. Tenien un 
petit espai en dependències 
municipals i des d’allà distri-
buïen tota la fibra. Poc des-
prés va arribar Goufone, per 
cable des de Moià. Actual-
ment també s’està instal·lant 
la Xarxa Oberta de la Genera-
litat, a la qual es pot adherir 
qualsevol empresa.

Tenen un consultori 
mèdic que depèn del CAP de 
Tona. Com es valora aquest 
servei?

És un bon servei i estalvia 
desplaçaments a la gent 
gran. Inicialment, s’oferia 
cada dijous al matí, però 
arran de la pandèmia ho van 
reduir. Ara la doctora ve 

cada 15 dies i la infermera, 
cada setmana. Això és un 
problema. Jo entenc que la 
gestió del CAP no ha de ser 
fàcil, però la gent del poble 
evidentment no està conten-
ta amb aquesta reducció.

Tenen un bon teixit cul-
tural?

Som pocs i hi ha poques 
entitats, però quan es fan 
coses col·labora tothom. Hi 
ha una bona relació entre 
tota la gent del poble, estem 
en una temporada tranquil-
la. Quan vam començar a 
governar volíem promoure 
aquesta cohesió social. Ja 
n’hi havia, però crèiem que 
faltaven punts de trobada. 
Amb aquesta motivació vam 
crear el punt de trobada els 
divendres i dissabtes a la 
tarda. La gent gran també 
participa molt de les acti-
vitats esportives que fem a 
les tardes i, d’aquest sector 
de la població, hi ha un col-
lectiu que està implicat a les 
bitlles catalanes. Pel que fa 
a entitats, el club de futbol 
enguany celebra els 50 anys. 
Recentment ens hem reu-
nit amb el president i hem 
decidit crear una comissió 
per preparar tot un seguit 
d’actes. Per un municipi com 
Collsuspina, 50 anys ininter-
romputs de futbol (del 1972 
al 2022) és molt rellevant. 
Diverses generacions de 
collsuspinencs han passat 
pel club i es mereixen aquest 
reconeixement.

Hi ha manca d’habitatge 
aquí? 

Totes les cases de 
Collsuspina estan plenes. Hi 
ha molt poca oferta i mas-
sa parcel·les buides on es 
podria construir. Això és un 
problema. En tot el munici-
pi n’hi ha una cinquantena 
que només que es posessin 
a disposició del mercat per 
tal que algú hi edifiqués a 
un preu assequible podríem 
aconseguir l’increment de 
població que necessitem. Cal 
que vingui més gent, hem de 
ser una mica més grans per 
generar més teixit social i 
economia. Hi ha un parell de 
zones concretes, que són les 
que a mi em fan patir, perquè 
s’haurien de desenvolupar, 
però no es podrà aconseguir 
a curt termini perquè reque-
reixen inversions milionàries 
i des del consistori no comp-
tem amb aquesta capacitat 
econòmica. El jovent és qui 
acaba marxant: no hi ha cases 
per llogar ni per comprar. 
Ara ens trobem que la for-
nada dels que van anar-se’n 
a Barcelona han complert la 
trentena i  voldrien tornar, 
però no poden.

Pel que fa a reciclatge, 
tenen implantat el sistema 
porta a porta.

Sí, i el balanç és molt posi-
tiu. Cap al 2013 el vam posar 
en marxa amb la Mancomu-
nitat La Plana. Al principi 
vam tenir algun problema, 
però ara ho fa bé tothom, tot 
i que s’ha d’anar recordant 
periòdicament. Una de les 
inversions que tenim previs-
tes aquest any és reformar 
l’àrea d’emergència, ja que es 
tracta del principal punt on 
la gent fa malament la selec-
ció. Volem posar-hi un tancat 
més estètic, més cuidat (el 
que hi ha ara es força lleig). 
A més, tothom qui hi entri 
s’haurà d’identificar amb 
un codi. D’aquesta manera 
volem evitar els “turistes 
d’escombraries” que passen 
per aquí i aprofiten per llen-
çar-ho tot. El nostre índex de 
reciclatge volta el 70%, però 
estic segur que sense l’àrea 
d’emergència seria superior. 

“L’escola és 
un dels punts 

fonamentals del 
nostre programa. 

Dona vida”

“Sempre dic 
que m’agradaria 

convertir 
Collsuspina  

en un Rupit dos”

És una de les idees que va 
sortir el 2010 i sembla que 
hi ha consens a fer el carrer 
d’un sol nivell i reduir l’es-
pai per a vehicles. Volem 
passar del 70% destinat 
actualment als cotxes a 
només un 50%. D’aquesta 
manera tindrem menys pla-
ces d’aparcament i guanya-
rem espai per als vianants. 
Aprofitant que volem tocar 
el carrer Major també soter-
rarem els serveis: el cablejat 
elèctric, el clavegueram... Jo 
sempre dic que m’agradaria 
convertir Collsuspina en un 
Rupit dos.

Aquest 2022 s’ha de 
començar la depuradora. De 
fet, la inversió ja està pre-
vista als pressupostos de la 

Generalitat.
Nosaltres històricament 

hem abocat a la llera i l’ACA 
n’està al cas. És una man-
cança molt important del 
municipi i per això ho hem 
estat treballant des que vam 
començar a governar. L’an-
terior mandat vam preparar 
el projecte executiu i ja està 
validat per l’ACA.

On quedarà situada?
En direcció a Moià al costat 

del Mas Padrós, abans de 
creuar el torrent de Ca l’Es-
canya, per agafar les aigües 
també d’aquella urbanització.

L’escola també és un dels 
seus pilars fonamentals.

El 2015 vam construir 
la nova escola Els Ventets 
adaptant un edifici ja exis-
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Volen crear una 
agència de l’energia 
al Moianès

Moià Una de les assignatu-
res pendents des que el Moia-
nès és comarca és la creació 
d’un organisme que assessori 
els pobles i la ciutadania en 
qüestió d’energia. Durant els 
últims mesos, amb el suport 
de la Diputació de Barcelona 
s’han iniciat els tràmits per 
fer-lo realitat, però mentres-
tant el Consell ja compta amb 
un gestor energètic. Hi ha 
previstes accions a llarg, curt i 
mitjà termini, com ara impul-
sar comunitats energètiques 
en polígons industrials.  

Moià

Queralt Campàs

Carla Ubasart porta el judo 
a la sang. Amb uns resultats  
que cada vegada prometen 
més i des de Madrid, on viu 
al Centre d’Alt Rendiment, 
competint amb la Federació 
Espanyola, aquesta moiane-
sa busca arribar a uns Jocs 
Olímpics.

El judo forma part del seu 
ADN. Es va iniciar en aquest 
esport japonès amb només 
4 anys, al Nou Gimnàs: “En 
David, l’entrenador, va 
crear el club quan al poble 
no hi havia res semblant”. 
Des de ben petita va tenir 
clar què volia. Els primers 
anys entrenava en un equip 

mixt, i a mesura que va anar 
creixent es van anar desa-
puntant totes les noies. “La 
meva mare em preguntava: 
‘Et continua agradant el 
judo? Ja no hi ha les teves 
amigues...’ I jo responia: ‘Sí! 
M’encanta”. Una de les coses 
que recorda amb més ten-
dresa dels seus inicis són, de 
fet, les competicions, on la 
petita Ubasart era capaç de 

guanyar els seus companys 
masculins. “És un esport 
molt educatiu pels valors 
que transmet, com ara el 
respecte i l’esforç. Sobretot 
també quan comencem, 
perquè nois i noies compe-
tim junts i fem els mateixos 
exercicis”, apunta.

Ja sabia que la seva passió 
era aquesta, però tot i això 
va decidir estudiar. No se’n 

Carla Ubasart, al Club Judo Moià, el centre que l’ha vist créixer. La seva primera medalla sènior en presideix la sala d’espera 

El somni d’anar als Jocs Olímpics
Carla Ubasart té 27 anys i el judo l’ha acompanyat tota la seva vida. Li agradaria situar-se  
entre les 18 millors del món per poder competir en unes olimpíades

penedeix: pensa que és molt 
important que les persones 
com ella se segueixin for-
mant i anima tothom a fer-
ho. Alhora, però, admet que 
potser s’hauria d’haver “pro-
fessionalitzat abans”.  

“El Batxillerat el vaig fer 
a Moià, després vaig anar a 
Barcelona a estudiar la car-
rera, CAFE, i un màster en 
Salut i Rendiment”, explica. 
Un cop va haver acabat va 
decidir apostar decidida-
ment pel seu hobby: abans 
d’entrar al CAR de Madrid 
amb una beca, va passar 
pel Club Judo Sotillo, on va 
entrenar dos anys i la van 
ajudar a pagar un pis. 

Ubasart competeix en la 
categoria de menys de 57 qui-

los, entre els pesos baixos. “És 
un esport d’oposició”, explica 
de forma didàctica. “Uke és 
la teva parella i tu mateix ets 
Tori”, diu. Malgrat que es 
tracta d’un esport individual, 
fa falta entrenar en equip i 
al Centre són un grup força 
nombrós. Tots els judokes 
tenen la seva pròpia tècnica. 
“Jo, per exemple, soc ràpida 
i àgil. Una altra persona pot 
ser més forta. Necessitem 
diferents estímuls per prac-
ticar randori; lluita lliure. Al 
combat t’hi pots trobar de 
tot”, diu. 

El seu dia a dia no té res a 
veure amb el de les persones 
de la seva edat: “Solem fer 
doble entrenament, matí i 
tarda, de dilluns a dissabte”.

Pel que fa a resultats, la 
fins ara bicampiona d’Es-
panya enguany no va poder 
renovar aquesta posició per 
tercera vegada consecutiva. 
“Vaig perdre per sancions 
en contra meva, shidos. És 
subjectiu i al judo no et pots 
queixar com al futbol”, diu. 
Ara acaben de començar la 
temporada i també ha dispu-
tat la Copa del Món i el Cam-
pionat d’Europa per equips. 
La seva màxima aspiració és 
arribar a uns Jocs Olímpics i, 
de moment, va escalant posi-
cions: “Estic contenta amb 
els resultats, però estic segu-
ra que vindran coses encara 
millors”, afirma.

Ubasart és apassionada, 
i també reivindicativa. En 
aquest sentit explica que 
sense les beques i els seus 
patrocinadors, Formatges 
Montbrú i Manzanas Livin-
da, “no podria competir”. 
També diu que “desgraciada-
ment a Catalunya no s’aposta 
per aquest esport, la gestió 
és nefasta” i que en l’àmbit 
espanyol hi ha beques, però 
“no tenim un sou i el recla-
mem constantment”. Per tot 
plegat té clar que després de 
retirar-se s’enfocarà a la ges-
tió esportiva: “És un esport 
molt dur, però es valora poc 
i hi ha molt poca gent que en 
pugui viure dignament”. Ella 
lluitarà per contribuir a dig-
nificar-lo.

“És un esport 
molt educatiu 
pels valors que 
transmet, com 

ara el respecte” 

“Estic contenta 
amb els 

resultats, però 
vindran coses 

encara millors”
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La regidora de Medi Ambient, Maria Dolors Elias, i l’alcalde, Pere Genescà, al lloc on hi ha la fossa sèptica de l’Ajuntament de Granera

Granera

J.V.

Com passa en molts pobles 
petits i amb la població molt 
disseminada, els prop de 120 
habitatges del municipi de 
Granera no disposen de xar-
xa de clavegueram, fet que 
els obliga a fer servir fosses 

sèptiques. L’Ajuntament va 
organitzar, el 3 de desembre, 
una xerrada tècnica sobre 
la gestió de les fosses amb 
tècnics d’una empresa espe-
cialitzada en el seu buidatge. 
La sessió es va fer arran de 
la manca de clavegueram i 
depuradora al poble i de la 
manca de previsió que n’hi 

pugui haver a mitjà termini.
De fet, ja fa més de deu 

anys que el municipi més 
petit del Moianès espera que 
es compleixi el compromís de 
l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA) en aquest sentit. L’al-
calde, Pere Genescà, explica 
que l’any 2002 es va firmar 
un conveni amb l’ACA per 

redactar el projecte i que el  
2005 el Programa de Sane-
jament d’Aigües Residuals 
Urbanes (PSARU) va inclou-
re la redacció d’un projecte 
que havia d’estar enllestit 
l’any 2009, però que no es va 
arribar a fer. Genescà diu que 
l’Ajuntament ha reclamat 
diverses vegades que el pro-

jecte es desencalli. “Sempre 
ens diuen que som un muni-
cipi petit i que hi ha altres 
prioritats”, lamenta. I afegeix 
que la darrera vegada que 
han plantejat la seva recla-
mació a l’ACA, fa uns dos 
mesos, la resposta ha estat 
que la previsió és tirar enda-
vant el projecte a partir de 
l’any 2025. Des de l’ACA han 
confirmat aquesta previsió.

Així, els prop de 120 habi-
tatges del poble, la gran 
majoria en llocs disseminats 
i que poden acollir fins a 200 
persones a l’estiu o els caps 
de setmana, no disposaran de 
clavegueram en els propers 
anys, tot i que l’alcalde asse-
gura que, sempre que es por-
ta a terme una obra, “s’apro-
fita per posar-hi els tubs per 
quan es faci el clavegueram”.

Granera s’estructura en 
tres nuclis principals, que 
són el barri de Baix, el barri 
del Castell i el de l’Església. 
Molts habitatges tenen fos-
ses sèptiques particulars que 
s’han de buidar periòdica-
ment amb els serveis d’una 
empresa especialitzada. La 
fossa de l’Ajuntament, amb 
6.000 litres de capacitat, és 
una de les més grans i dona 
servei a uns 30 veïns del 
poble. 

Els residus s’han de trans-
portar i processar en instal-
lacions específiques i tot el 
procés pot representar un 
cost d’uns 400 euros. A més, 
les fosses han de ser revisa-
des periòdicament per des-
cartar possibles filtracions al 
subsol. Es recomana fer-ho 
un cop l’any i buidar el dipò-
sit de residus sòlids acumu-
lats aproximadament cada 
tres anys i, en tot cas, quan 
arribi a una quarta part o un 
terç de la seva capacitat.

Granera fa més de deu anys que 
espera el projecte de clavegueram
Els poc més de 120 habitatges del poble han de fer servir fosses sèptiques
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EL MOIANÈS VE TAAAAN DE GUST!
Des de l’Àrea de Promoció Turística i Comercial, quan fem accions de promoció turística una mica 
més enllà dels nostres pobles ho fem amb la marca Paisatges Barcelona, conjuntament amb les 
comarques d’Osona, el Bages i l’Anoia.

En aquest cas, l’últim cap de setmana de novembre vam tenir en Peyu fent el turista pel Moianès! 
I és que el turisme de proximitat et descobreix molts recursos turístics que sovint et poden passar desapercebuts.

A la comarca comencem la nova campanya de turisme de Nadal “El Moianès ve taaaan de gust -  TASTA’M?”, en la qual distribuïm els 
vinils als establiments i també adhesius per posar en els regals de Nadal.

El dia 8 de desembre vam celebrar la Fira de l’Estany, amb molt èxit de participació, i aquest cap de setmana hem celebrat la Fira de Nadal 
a Santa Maria d’Oló i la Fira del Tió a Moià.

Totes les activitats que es fan a la comarca les recollim mensualment a l’Agenda 
d’Activitats del Moianès, de la qual aquest mes de novembre hem estrenat nou format i 
que trobareu a moianesturisme.cat.

El passat dilluns 13 de desembre vam 

celebrar la jornada tècnica “La vinya i el 

vi al Moianès”, amb l’objectiu de donar 

a conèixer les potencialitats d’aquesta 

activitat a la comarca, al sector primari i 

al sector turístic i comercial del Moianès. 

Cinc dels municipis del Moianès formen 

part de la DO Pla de Bages.

A la jornada es van fer visites als dos 

cellers del Moianès, ubicats a Santa 

Maria d’Oló: Celler Colltor i Celler Sant 

Miquel. Es van fer tres ponències per 

conèixer la DO Pla de Bages, els costos 

econòmics de plantació de vinya i els 

tràmits que s’han de portar a terme per 

plantar vinya. Es va finalitzar la jornada 

amb un tast dels vins i de productes del 

Moianès. A la jornada hi van assistir 30 

persones, amb una valoració molt positi-

va de l’esdeveniment.

El Consell Comarcal del Moianès 

s’adhereix al manifest Descobrir per 

un nou model de turisme al servei del 

país

La revista Descobrir Catalunya juntament amb les principals 

entitats de turisme rural i agents turístics d’arreu del país 

demanen un canvi urgent de model turístic en un manifest 

que reclama que s’aprofitin els aprenentatges que ha dei-

xat la pandèmia per avançar cap a un turisme de proximitat 

basat en la sostenibilitat. Des que es va fer públic ara fa un 

any, diverses institucions s’han sumat al manifest; la darrera 

és el Consell Comarcal del Moianès, el Consorci del Moianès 

i ajuntaments del Moianès, que recentment han aprovat la 

seva adhesió a la iniciativa.

El manifest ja compta amb més de 2.700 signants i demana 

que es plantegi amb urgència el debat sobre el model turístic 

ara que han aflorat les contradiccions d’un sistema basat en 

el turisme internacional de masses. Concretament, dema-

nen que s’adoptin cinc mesures molt bàsiques: aplicar crite-

ris de sostenibilitat, promoure estratègicament el turisme de 

proximitat, millorar la qualitat de l’oferta turística i l’ocupació 

que genera, ordenar l’activitat per combatre la massificació i, 

finalment, crear una taula unitària de tots els agents implicats 

per coordinar les polítiques de turisme.

Amb aquesta decisió, el Consell Comarcal del Moianès, el 

Consorci del Moianès i ajuntaments de la comarca se sumen 

a altres institucions que ja s’han posicionat a favor d’un can-

vi de model turístic. El manifest íntegre es pot llegir a la pàgi-

na web <manifest.descobrir.cat>, així com el llistat complet 

d’impulsors i adherits.

Santa Maria d’Oló va acollir la jornada tècnica “La vinya i el vi al Moianès”

Dilluns, 20 de desembre de 20218 PÀGINA ESPECIAL
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Castellcir

Queralt Campàs

El nom de Masia d’Esplu-
gues ja dona pistes. Una 
espluga és una cova i, preci-
sament, aquesta edificació 
de Castellcir està situada en 
una balma. Van aprofitar la 
forma natural de la roca per 
construir-hi aquesta curiosa 
edificació: una casa de pagès 
sense teulada. El que prote-
geix de la pluja i del vent és 
la pròpia paret de pedra, de 
forma còncava. 

El 2002, de tota la família 
de masovers que hi havien 
viscut només en quedaven 
els dos últims germans. Ja 
grans, quan l’hereu va morir 
van decidir deixar la casa i 
cedir-la a l’Ajuntament de 
Castellcir. Els últims anys, 
des del Consell Comarcal, 
se li ha volgut donar entitat 
pròpia i s’està restaurant, per 
fases, per convertir-la en una 

Una masia sense sostre

de les radials de l’Ecomuseu 
del Moianès. El primer que 
es va fer va ser estabilitzar 
l’estructura interna de la 
balma i, després, restaurar 
el cobert, que està fora de 
la cova. És on antigament hi 
havia hagut la cort de vaques 
i porcs. Allà s’hi han dispo-
sat els lavabos i la recepció 
i una sala d’exposicions, on 
també hi ha una reproduc-
ció de la masia. També s’ha 
pogut restaurar la façana. 

L’objectiu final del Consell 
Comarcal és acabar de reha-
bilitar tot l’edifici per tal de 
poder explicar com es vivia 
a pagès en aquella època, i 
les característiques d’aquest 
peculiar edifici. De moment, 
es poden concretar visites 
guiades amb reserva, ja que 
només s’obre al públic sota 
demanda. 

Els orígens de l’edificació 
no estan clars. Hi ha docu-
mentació de l’any 1100, apro-

ximadament, que demostra 
la seva existència aquell 
segle, però no se sap exacta-
ment qui la va construir ni 
qui van ser els primers pro-
pietaris. Just davant hi passa 
la riera de Fontscalents i, des 
de les finestres de la casa, es 
pot veure el Pont d’Esplu-
gues. Més avall s’arriba al 
Molí Nou. Aquesta situació 
privilegiada, juntament 
amb altres característiques 
de l’edifici com un balcó 

PATRIMONI I CAPITAL NATURAL (IV): MASIA D’ESPLUGUES

presidencial a la façana, fan 
pensar als experts que els 
primers propietaris havien 
de ser gent amb poder eco-
nòmic. “No conec cap altra 
casa de pagès al Moinaès que 
tingui un balcó”, diu Teresa 
Soler, tècnica del Consell 
Comarcal. “La façana, tot i 
que és irregular, conserva 
diverses portes i finestres 
emmarcades amb pedra molt 
ben tallada.”

La casa té dos pisos, i al 
segon hi ha unes escales des 
d’on s’accedeix a la teulada. 
Des de fora no ho sembla, 
però l’interior és molt ampli. 
Hi ha una cuina amb forn de 
llenya, una llar de foc i mol-
tes habitacions. La part cen-
tral és la que té més profun-
ditat, i arriba a nou metres. 
Als extrems es va fent més 
estreta, per la seva forma 
còncava. Aquesta peculiar 
casa, amb la riera de fons i el 
pont, forma un espai idíl·lic.

SITUACIÓ
Castellcir

QUÈ S’HI FA?
Visites guiades concerta-
des, els caps de setma-
na, per visitar l’interior 
d’aquesta peculiar masia.

Masia d’Esplugues
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A dalt, una imatge exterior de la masia i la cort restaurada. A baix a l’esquerra, el sostre. A la dreta, la pica, que per funcionar s’havia de treure un tap i deixar que s’omplís d’aigua 

Construïda aprofitant la forma preexistent d’una balma, la paret del fons és la pròpia roca de la muntanya
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Arbre dels desitjos
Dilluns 20 de desembre d’11.30 a 13.00

Nadales al carrer
Dimarts 21 de desembre de 18.30 a 21

Visita del patge reial
Dimecres 22 de desembre a les 12.00

Nadales solidàries a favor d’Open Arms
Divendres 24 de desembre de 17 a 23

Santa Coloma, missa i xocolatada a 
l’església de Santa Coloma Sasserra 
Divendres 31 de desembre a les 12

Ajuntament de
Castellcir

Oli d’argan procedent del Mar 
Mort enriquit extracte de romaní

Ester Serra Vila · 679 77 69 76 · C. Major, 10 · 08273 Santa Maria d’Oló
ester.serravila@gmail.com  #perruqueriaelrinxol

També a domicilis dilluns i dimarts

NOVEtat bones festes!

Descobriu el poble

Ajuntament de Calders Us desitgem un Bon Nadal

Dilluns, 20 de desembre de 202110

Moià

Txell Vilamala

L’associació que es va consti-
tuir formalment fa un parell 
de mesos per aglutinar per-
sones diagnosticades amb 
trastorn de l’espectre autis-
ta (TEA) al Moianès i les 
seves famílies ha començat 
a caminar amb una vintena 
d’associats. L’entitat es va 
presentar públicament a 
principis de desembre, en un 
acte a l’Auditori Sant Josep 
de Moià. Entre els objectius 
que es marquen hi ha posar 
en marxa un esplai els pri-
mers mesos del 2023, crear 
un grup de suport psicològic 
entre famílies i oferir-los 
assessorament legal en qües-
tions com ara certificats de 
discapacitat o ajudes. Núria 
Clavell, presidenta de l’as-
sociació, explica que també 
tenen previstes accions de 
sensibilització perquè les 
persones amb TEA se sentin 
veritablement part de la soci-
etat. Actualment, per exem-
ple, estan en converses amb 
l’Ajuntament de Moià per 

garantir que el 5 de gener els 
infants puguin compartir una 
estona amb els Reis d’Ori-
ent en un ambient tranquil, 
sense crits ni aglomeracions. 
Tres dies més tard els pesse-
bristes els faran una visita 
personalitzada. 

Activitats com aquestes 
persegueixen que les famí-
lies que conviuen amb un 

diagnòstic de TEA comptin 
amb suport, serveis i propos-
tes de coses a fer al Moianès 
mateix i, per tant, no s’hagin 
de desplaçar a Vic, Manresa 
o Barcelona. “Només el fet 
d’haver d’agafar el cotxe i 
passar mitja hora per anar i 
mitja hora per tornar ja ens 
dissuadeix de segons quines 
activitats”, apunta Clavell, 

“els nens, a més a més, es 
troben en un entorn que no 
és el seu i amb infants que no 
coneixen”. 

Els serveis i les propostes 
de sortides, tallers, xerra-
des... les desplegaran gràcies 
a la dedicació voluntària de 
les famílies que gestionen 
l’associació i una bossa de 
professionals que s’han ofert 
per col·laborar-hi, entre els 
quals mestres, psicòlogues 
i experts. També estudien 
projectes comuns amb les 
escoles de Moià o el centre de 
recursos pedagògics Eines i 
compten amb el paraigua de 
la Federació Catalana d’Autis-
me i el Centre de Recursos en 
Trastorn de l’Espectre Autista 
de la Catalunya Central.  

Suport de quilòmetre zero

Projecte de drons   
de l’ADF Els Cingles 
per prevenir incendis 

Moià L’Agrupació de Defen-
sa Forestal Els Cingles ha gua-
nyat un premi de la Diputació 
de Barcelona que reconeix 
els projectes més rellevants 
en prevenció d’incendis, 
amb una dotació econòmica 
d’11.000 euros. Això els per-
metrà fer una prova pilot amb 
el BCN Drone Center de Moià 
sobre la utilització dels drons 
per tenir una visió aèria en 
temps real o, entre d’altres, 
detectar punts calents mitjan-
çant càmeres termogràfiques.

L’estona de cotxe 
per anar a Vic o 
Manresa ja les 

dissuadia de fer 
activitats

L’Associació TEA Moianès, que s’ha presentat en societat aquest desembre, té previst posar en 
marxa un esplai i acompanyar les famílies en tots els sentits, també tràmits o consultes legals

Els molins 
fariners
Joan Capdevila 

De l’època pre-
industrial en 
c a l  re s s a l t a r 
e n c a r a  a v u i 
l ’ e x i s t è n c i a 
dels que foren 

molins fariners escam-
pats pel Moianès, al cos-
tat de les rieres que pro-
porcionaven aigua per a 
la molta dels cereals. A 
Castellterçol, el darrer en 
actiu fou el Molí Nou. El 
1962, quan ja no funcio-
nava, les fortes pluges i 
l’aiguat que va provocar la 
riera el van malmetre, però 
durant una pila d’anys hi 
havia hagut molt gra, com 
el blat de moro que servia 
per cuinar les saboroses 
farinetes que es menjaven 
a moltes cases després de la 
Guerra Civil. Tenim antics 
molins fariners a Castellcir, 
Sant Quirze Safaja, Moià, 
Calders i Monistrol de Cal-
ders. A Castellterçol també 
romanen en peu les cases 
conegudes com a Molí 
Vell, Molí Nou, Molí Xic, 
Molí de Sant Joan, Molí de 
l’Oller i Molí de la Fàbrega. 

Avui totes les persones 
ja grans recordem l’època 
de les farinetes, que amb 
els anys van ser substituï-
des per altres menges, com 
les pastes de blat, igual 
que els molins fariners 
van donar pas a molins 
moderns que funcionaven 
amb energia elèctrica. Als 
anys 40 del segle passat 
era normal que a la majo-
ria de cases es plantés blat 
de moro, s’engrunés i es 
portés al molí, on per 50 
cèntims el quilo de farina 
de blat de moro el moliner 
tornava un sac de farina 
de molta. De ben segur 
que si hom en fes farine-
tes avui en dia, la gent 
jove no les trobaria pas 
tan bones i gustoses com 
en aquells anys.

OPINIÓ

La presentació, a Moià

Moià A l’acte, a principis d’aquest desembre, hi van pren-
dre part la vicepresidenta de la Societat Catalana de Psiqui-
atria Infantil i Juvenil, la directora de la Federació Catalana 
d’Autisme i Núria Clavell. Hi van assistir una trentena de 
persones
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Dissabte 11 17.00 Taller corones de Nadal
Diumenge 12 Matí Tirada bitlles catalanes
Divendres 17 18.00 Els pastorets (Escola Els Ventets)

Dissabte 18  FIRA DE NADAL
Diumenge 19 17.00 Quina
Divendres 24 17.30 Tió de Nadal
Diumenge 2 12.00 Visita del patge reial
Dimecres 5 18.00 CAMPAMENT DE SSMM REIS MAGS D’ORIENT

Agenda Nadal

Ajuntament de
Collsuspina

Dilluns, 20 de desembre de 2021 11

Dilluns 20 de desembre

Castellcir. L’arbre dels desit-
jos. Plaça de l’Era, 8.30.

Moià. Trobada de partici-
pants de l’Atrapallibres. 
Biblioteca de Moià, 17.15.

Dimarts 21 de desembre

Castellcir. Nadales al carrer. 
Pels carrers del poble, 18.30.

Dimecres 22 de desembre

Castellcir. Visita del Patge 
Reial. Plaça de l’Era, al matí.

Castellterçol. Cagar el tió, 
amb la col·laboració de l’As-
sociació de Famílies de la Llar 
d’infants. Plaça Vella, 17.00

Dijous 23 de desembre

Calders. Vine a cagar el tió 
de Nadal. Mirador, 17.00.

Moià. “Santa is coming”. 
Kid&Us, de 17.00 a 18.0.

Divendres 24 de desembre

Castellcir. Nadales solidàries 
a favor d’Open Arms i Tió de 
Nadal. Plaça de l’Era, 17.00.

Castellterçol. Missa del Gall. 
Església de Sant Fruitós, 
0.00.

Collsuspina. Tió de Nadal, 
espectacle amb en Jaume 
Barri. Local social Ramon 
Cabanas, 17.30.

Santa Maria d’Oló. Missa 
del gall. Església nova, 20.00.

Dissabte 25 de desembre

Castellterçol. Pastorets, pel 
Grup Nou de Teatre. Centre 
Espai Escènic, 19.30.

Moià. Quinto de Nadal. 
Gimnàs de l’Institut Moianès, 
de 19.00 a 22.00.

Monistrol de Calders. 
Caguem el tió. Plaça Nova, 
12.00. 

Sessió de Quinto. Pavelló, de 
18.00 a 21.00.

Santa Maria d’Oló. Teatre: 
L’Hostal de la Glòria. Espai 
Hemalosa, 19.30.

Diumenge 26 de desembre

Castellterçol. Concert 
de nadales. Centre Espai 
Escènic, de 17.00 a 23.00.

Quinto de Nadal. Pavelló 
Joan Casanovas, de 18.00 a 
21.00.

Pessebre vivent. Jardins de 
Cal Recader, de 18.30 a 20.00.

AGENDA 
L’Estany. Quinto de Nadal. 
Cine, 17.00

Moià. Quinto de Nadal. 
Gimnàs de l’Institut 
Moianès, de 19.00 a 21.00.

Monistrol de Calders. Sessió 
de Quinto. Pavelló, de 18.00 
a 21.00.

Santa Maria d’Oló. 
Espectacle: Nadal a cabassos. 
Espai Hemalosa, 11.00.

Arribada de les princeses per 
recollir les cartes de tota la 
quitxalla. Plaça Catalunya, 
12.00.

Quinto del FC Oló. Espai 
Hemalosa, 18.00.

Dilluns 27 de desembre

Moià. Inici de la Christmas 
Fun Week, setmana temà-
tica 100% en anglès per a 
nens i nenes de 3 a 10 anys. 
Kid&Us, de 8 a 13.30, del 27 
al 31 de desembre.

Santa Maria d’Oló. Tarda de 
jocs de taula. Pavelló, durant 
la tarda.

Dimarts 28 de desembre

Monistrol de Calders. 
Taller de ceràmica creati-
va nadalenca, a càrrec de 
Pit Roig, en el marc del 
Festival CCMoianès Cultura 
Inquieta. Sala petita, 16.30.

Dimecres 29 de desembre

Moià. Espectacle familiar 

de titelles: En Banyetes i el 
Nadal. Biblioteca, 18.00.

Monistrol de Calders. 
Taller de fanalets. Pavelló, 
17.00.

Divendres 31 de desembre

Castellcir. Missa i xocolata-
da. Església de Santa Coloma 
Sasserra.

Moià. Cursa popular de Sant 
Silvestre. Davant de l’Ajunta-
ment, 16.45.

Monistrol de Calders. 
“Acomiadem el 2021”, raïm, 
neules i cava per a tothom. 
Plaça de l’Escorxador, 23.45.

Santa Maria d’Oló. 
Benvinguda al 2022, amb DJ 
Rutxo. Pavelló, 0.00.

Dissabte 1 de gener

Castellterçol. Pastorets, pel 
Grup Nou de Teatre. Centre 
Espai Escènic, 18.30.

Moià. Quinto de Nadal. 
Gimnàs de l’Institut 
Moianès, de 19.00 a 22.00.

Monistrol de Calders. Sessió 
de quinto. Pavelló, de 18.00 
a 21.00.

Diumenge 2 de gener

L’Estany. Arribada del Patge 
Reial. A l’església, 12.00.

Monistrol de Calders. 
Portem la carta al patge. 
Plaça de l’Escorxador, 12.00.

Concert de Nadal, amb la 
Coral Taral·lejant Albades. 
Sala petita, 18.00

Encàrrecs reials. Escola l’Es-
queix, de 21.00 a 23.00.

Santa Maria d’Oló. Teatre: 
L’Hostal de la Glòria, a càrrec 
del Grup Escènic d’Oló. Espai 
Hemalosa, 18.00.

Dilluns 3 de gener

Santa Maria d’Oló. Jocs infla-
bles i màgia. Pavelló, 17.00.

Dimarts 4 de gener

Santa Maria d’Oló. Taller de 
fanalets. A l’escola Sesmon, 
16.00.

Dimecres 5 de gener

L’Estany. Arribada dels Reis 
d’Orient, 19.00.

Monistrol de Calders. 
Alimentem els cavalls. 
Saladic, 12.00.

Rebuda de Ses Majestats i 
campament reial. Platanera, 
18.00

Santa Maria d’Oló. Dia 
de Reis. Avinguda Manuel 
López, 17.00

Nit de reis, amb DJ Pinyones. 
Pavelló, 23.00.

Dijous 6 de gener

Moià. Quinto de Nadal. 
Gimnàs de l’Institut 
Moianès, de 19.00 a 22.00.

Castellcir

Ecomuseu del Moia-
nès. Visites a Esplugues 
(Castellcir), les poues de la 
Ginebreda i el rentador de 
la llana de Castellterçol. Cal 
reservar al tel. 93 840 14 18.

Castellterçol

Casa Museu Prat de la 
Riba. Espais familiars i de 
treball del polític Prat de la 
Riba, ambient i mobiliari de 
principis del segle XX. De 
dijous a dissabte de 10.00 
a 13.30 i de 15.00 a 17.30. 
Diumenges i festius de 
10.00 a 15.00.

L’Estany

Monestir de Santa Maria. 
Església, claustre, sobre-
claustre i mostra d’objectes 
religiosos. De dimarts a 
dissabte i festius de 10.00 a 
14.00.

Casa de Cultura. Col·lectiva 
de pintura “7 Mirades 7”, 
amb obres de David Cid, 

Jaume Crespiera, Jaume 
Rovira, Manel Doblas, 
Marina Berdalet, Pepi Custó 
i Valeri Farràs. Fins al 27 de 
febrer.

Moià

Casa Museu Rafael Casa-
nova. Exposició històrica 
sobre la Guerra de Succes-

sió a Catalunya, on Rafael 
Casanova, protagonista de 
la defensa de Barcelona l’11 
de setembre de 1714, hi va 
tenir un paper cabdal. Dijous 
i divendres de 10.30 a 14.00. 
Dissabtes de 10.30 a 14.00 i 
de 15.30 a 18.00. Diumenges 
i festius de 10.30 a 15.30.

Museu de Moià - Coves del 

Toll. Exposició permanent de 
les col·leccions de paleonto-
logia i arqueologia local.

“1931. La proclamació de la 
República a Moià”, mòdul 
museogràfic. Fins al 14 d’abril

“A la pell d’Àfrica”, joies 
d’autor de Geni Pla. Fins al 
31 de gener.

Biblioteca. “La llibertat 
conscient”, dedicada a la 
pedagoga i escriptora Teresa 
Juvé. Fins al 31 de desembre.

Plaça Sant Sebastià, 5. 
XXIX Exposició de pesse-
bres. Dissabtes i vigílies de 
17.00 a 20.00 i i diumenges 
i festius d’11.00 a 14.00 i de 
17.00 a 20.00.

MUSEUS I EXPOSICIONS
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Com es va iniciar en el món de les 
arts plàstiques?

Vaig entrar a estudiar Belles Arts 
amb 18 anys i, des de llavors, mai he 
deixat de pintar. 

Barcelonina de naixement. Com 
acaba a l’Estany?

Per amor. Treballava al Col·legi 
Sant Ignasi de Sarrià com a profes-
sora de dibuix i pintura i allà hi vaig 
conèixer qui va ser la meva parella, 
en Pep Sindreu Portabella, professor 
de literatura i llengua catalana, que 
va morir de càncer l’any passat. Ell 
em va convidar a pujar cap aquí. Vaig 
arribar un 28 de desembre del 2001 i 
fins ara. Jo sempre he preferit treba-
llat mitja jornada, en totes les meves 
feines, per poder-ho compaginar amb 
la pintura. No he venut gaire al llarg 
de la meva vida, amb la intenció de 
poder fer un treball d’exploració i 
d’investigació artística molt personal. 
No vull estar pendent del que agrada 
a la gent i el que es ven, sinó del que 
realment m’interessa a mi.

Deu ser fàcil enfocar-se a vendre i 
perdre l’essència... 

Sí, molt.
Quant de temps va estar a l’escola?
Vaig treballar-hi durant 19 anys 

(del 1991 al 2010), fins que el 2010 
vaig decidir instal·lar-me definiti-
vament a l’Estany. Viure en plena 
natura sempre ha sigut una cosa 
que m’ha motivat. Tinc la necessitat 
de tenir aquest entorn a prop, i la 
natura sempre havia estat present 
al meu treball. Fins i tot quan vivia 
a Barcelona me la creava jo mateixa. 
Em vaig passar tres anys plantant lla-
vors per resseguir el seu cicle vital, 
des que naixien fins que morien. 
Això va donar lloc a una sèrie de 400 
dibuixos a escala real on mesurava, 
dos cops al dia, els mil·límetres que 
havia crescut la planta. “Moviments 
del silenci”, vaig titular-la. Amb els 
alumnes també ho vam repetir. De 
fet, tota la investigació personal 
que he anat fent l’he traslladat a les 
aules. 

Ara està treballant? 
La mort d’en Pep va marcar un 

abans i un després i ara he decidit 
concentrar totes les meves energies 
a pintar. Fa 30 anys que pinto i, per 
tant, he estat molt de temps desen-
volupant un llenguatge personal. 
Compagino la meva producció amb 
algunes classes per a adults que 
imparteixo aquí a la comarca.

Per tant, a banda de la pintura, 
l’educació també ha sigut un fil con-
ductor de la seva vida?

Vaig començar a impartir classes 
de molt jove. Penso que l’art és molt 
important per a una educació inte-
gral. Entenc que només podrem avan-
çar socialment si la convertim en una 
assignatura troncal.

És un discurs molt reivindicatiu...
Absolutament. La creació artística 

ens vincula a una part nostra desco-
neguda, individual i única i, si som 
capaços de connectar-hi, serem per-
sones molt més lliures. Una educació 
centrada en la creativitat fa que la 
persona pugui desenvolupar-se en 
qualsevol àrea que després decideixi.

Utilitza principalment les tècni-
ques de pintura i dibuix?

Sí. Segons el que vulgui transmetre 
tendeixo, gairebé inconscientment, a 
utilitzar una tècnica concreta.

Ara mateix en què està treba-
llant? 

Estic fent un encàrrec d’unes car-
tes del tarot amb aquarel·la. És total-
ment diferent d’allò a què em dedico 
normalment i és molt divertit. Tot 
el que va sortint que m’implica un 
repte personal ho accepto. També 
vull editar un llibre d’escrits del meu 
company. No va editar mai, però va 
escriure molt i, abans de morir, em 
va cedir un resum del seu treball 
vital. No hi haurà cap imatge literal, 
l’acompanyaran uns dibuixos fets 
amb foc i fum. Vull que parlin les 
seves paraules i el seu rastre del seu 
pas per l’existència.

Queralt Campàs
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Berdalet, de 56 anys i barcelonina de naixement, va 
arribar a l’Estany per amor el 2001 i s’hi ha quedat. No 
concep la seva vida sense la pintura i calcula que porta 
fets més de 10.000 treballs.

“No podria concebre la meva 
vida sense pintar”

MARINA BERDALET ANDRÉS, pintora i 
professora

Granera
El nucli de Granera 
sempre s’ha dividit en 
dos sectors: el Turó del 
Castell, que recull aques-
ta imatge de la dècada 
dels anys 50, i el barri 
de l’Església, un conjunt 
de cases al voltant de 
l’edifici parroquial de 
Sant Martí. El castell 
està documentat des del 
971, quan se’l cita com 
a Castrum Granaria. A 
mitjan dècada dels 60, 
els amos, els Castellbell, 
el van vendre a un parti-
cular que encara el té en 
propietat. A
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TEMPS ERA TEMPS


